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 کارشناس فوتبال  

گفـــتوگـــو

 قهرمانی زنان پینگ پنگ  
در بازی های کشورهای اسلامی

ایسنا: تیم ملی تنیس روی میز زنان ایران 
به عنوان قهرمانی بازی های های کشورهای 
اسلامی دست پیدا کرد.  تیم ملی تنیس 
روی میز زنان در دیدار فینال بازی های 
کشورهای اسلامی مقابل تیم ترکیه به میدان 
رفت و با پیروزی 3 بر 2 مقابل حریف خود 
قهرمان شد. با این حساب تیم ایران از عنوان 
قهرمانی دور قبل خود دفاع کرد. تیم ایران 
در مرحله گروهی مسابقات به همراه تیم های 
ازبکستان، آذربایجان و بنگلادش در گروه دوم 
قرار داشت که در نخستین رقابت با نتیجه سه 
بر صفر ازبکستان را شکست داد و با همین 
نتیجه مقابل بنگلادش به پیروزی رسید. در 
ادامه با پیروزی مقابل آذربایجان به نیمه نهایی 
رسید. ملی پوشان ایران در نیمه نهایی مقابل 
مالدیو به میدان رفتند و با شکست حریف 
خود فینالیست شدند. در فینال هم بر ترکیه 
غلیه کردند و مدال طلای مسابقات را از آن 

خود کردند. 

فصل جدید لیگ برتر از روزگذشته آغاز 
شد. نیما نکیسا در خصوص وضعیت فوتبال 

کشورمان صحبت کرد. 
  درباره آغاز مسابقات لیگ برتر چه 

نظری دارید؟
و  بندرانزلی  ملوان  تیم های  امسال   
مس کرمان به لیگ برتر بازگشتند و برای این 
تیم ها و هوادارانشان خیلی خوشحال هستم. 
این تیم ها که ریشه دار، با تعصب و پرشور 
فوتبال را دنبال می کنند تنور لیگ را بیشتر 
از قبل داغ خواهند کرد. -۷ ۸ تیم هم هستند 
که برای شرکت در لیگ برتر بهتر از بقیه تیم ها 
و خیلی خوب کار کرده اند. با وجود انگیزه های 
زیاد بین تمامی تیم های لیگ برتری و حضور 
مربیان و بازیکنان خوب در اکثر آنها، فکر 
می کنم لیگ امسال پویا و جذاب تر خواهد بود. 
نظر شما در خصوص دیدارهای    

هفته های ابتدایی چیست؟
 بازی های هفته های اول تا سوم مسابقات 
لیگ برتر برای تمامی تیم ها، دیدارهای آزمون 
و خطاست. این هم به خاطر این است که اکثر 
تیم ها کمتر بازی های تدارکاتی داشتند، قبل 
از آغاز رقابت ها بدنسازی کردند، بازیکنان 
به شرایط آرمانی نرسیده اند، نفرات تیم به 
شناخت و ساختار تیمی دست پیدا نکردند. اگر 
در 3 بازی نخست، تیمی بتواند ۹ امتیاز بگیرد 
می تواند حداقل در نیم فصل اول به عنوان 

قهرمانی دست پیدا کند. 
و  تیم ملی  حضور  خصوص  در    
دنیا چه  تیم های مطرح  با  همگروهی 

نظری دارید؟
 نباید هیچگاه با دید منفی به فوتبال ایران 
نگاه کرد. تیم ملی ایران سرشار از بازیکنان 
نابغه است و ایمان دارم که هر کدام از بازیکنان 
در جام جهانی قطر برای ایران افتخارآفرین 
خواهند بود و در قطر تاریخ سازی می کنند. 
تیم ملی در جام جهانی امسال هم بازی های 

خوبی از خود ارائه خواهد داد. 

خارجازمستطیلسبز

 نیما نکیسا: 
 لیگ 

 امسال پویاتر 
خواهد بود

خبــــــر
 بایگانی شدن شماره »راسل« 

NBA در تمام تیم های
پیراهن شماره ۶ که توسط بیل راسل، 
اسطوره NBA استفاده می شد، در سراسر 
لیگ بازنشسته خواهد شد. به گزارش اسکای، 
آدام سیلور مدیر بسکتبال NBA، گفت: 
بازنشستگی شماره ۶ بیل راسل در هر تیم 
NBA نشان دهنده دوران حرفه ای برجسته 
اوست. این اولین بار در تاریخ لیگ است که 
چنین اتفاقی رخ می دهد. بازیکنان فعلی 
NBA که در حال حاضر شماره شش را به تن 
می کنند، از جمله لبرون جیمز، ستاره لیکرز 
می توانند به پوشیدن آن ادامه دهند. هم چنین 
سلتیکس، جایی که راسل تمام دوران حرفه ای 
خود را در آن بازی و مربیگری کرده است، 
لباس هایی متفاوت و منحصربه فرد خواهد 
داشت که به زودی رونمایی می شود. بیل 
۸۸ سالگی  3۱ ژوئیه در سن  راسل در 
درگذشت. در طول دوران حرفه ای خود او ۱3 
فصل برای بوستون سلتیکس بازی کرد. او 
به همراه این باشگاه ۱۱ بار قهرمان NBA شد. 
 NBA پنج بار به عنوان با ارزش ترین بازیکن
شناخته شد و ۱2 بار در بازی ستاره ها شرکت 
کرد. در سال ۱۹۵۶، راسل با تیم ایالات متحده 
آمریکا قهرمان بازی های المپیک شد. راسل 
 NBA یکی از اولین بازیکنان سیاه پوست
بود و اولین آمریکایی آفریقایی تبار بود که 
به مقام فوق ستاره دست یافت. او بعدها به 
اولین مربی سیاهپوست NBA تبدیل شد. 
راسل برای دستاوردهای حقوق مدنی چه 
در زمین و چه خارج از زمین، مدال آزادی را 
از باراک اوباما در سال 2۰۱۱ دریافت کرد. او 
همچنین عضو تالار مشاهیر بسکتبال و تالار 
مشاهیر فیباست. در سال 2۰۰۹ اعلام شد که 
جایزه MVP فینال NBA به نام او نامگذاری 

خواهد شد.

فوتبال ما حرفه ای نیست 

      توافق؟ 
به رغم شایعات عجیب، خریدهای جدید 
بارسلونا به زودی ثبت خواهند شد و باشگاه 
می تواند در صورت صلاحدید کادرفنی، 
برای توافق با هکتور بیرین در روزهای آتی 

اقدام کند.  

       گلزنی  
ز  ا یکی  ر  د سمی  ر بقه  مسا نخستین 
ورزشگاه های میزبان مسابقات جام جهانی ۲۰۲۲ 
با درخشش یک بازیکن ایرانی همراه بود. مهرداد 
محمدی پنالتی اعلام شده به سود العربی را با 

فریب دروازه بان الریان تبدیل به گل کرد. 

        نگرانی   
رونمایی از پیراهن سوم فصل جدید اورتون، 
هواداران این تیم را به دو دسته تقسیم کرده 
است. گروهی که مخالفت این پیراهن جدید 
هستند می گویند نگران از دست رفتن سنت 

و تاریخ باشگاهند.

ت
شــ

سنو
عک

 پرسپولیس بدون »یحیی«، تقابل »قلعه نویی« با »بردیف« 

آرمان ملی: روز اول هفته اول فصل جدید رقابت های لیگ برتر 
روزگذشته برگزار شد و امروز در دیدارهای مهم پرسپولیس و 
ذوب آهن به مصاف هم می روند و تراکتور هم با گل گهر دیدار 

می کند. 
  پرسپولیس و ذوب آهن

روز شنبه و در ادامه اولین هفته فصل جدید لیگ برتر تیم 
فوتبال ذوب آهن درحالی به مصاف پرسپولیس می رود که تنها یک 
پیروزی تا دو رقمی کردن تعداد بردهایش مقابل پرسپولیس در 
اصفهان فاصله دارد. ذوب آهن و پرسپولیس تاکنون ۴2 بار در تاریخ 
لیگ برتر به مصاف هم رفته اند که در این بین ۱2 پیروزی سهم 
ذوب آهن و ۱۶ پیروزی سهم پرسپولیس بوده است، ضمن اینکه 

۱۴ دیدار دو تیم نیز با تساوی به پایان رسیده است. این ۴2 بازی 
در مجموع ۱۰۸ گل داشته است که از این تعداد، سهم پرسپولیس 
۶۰ گل و سهم ذوب آهن ۴۸ گل بوده است. پیروزی 3 بر صفر 
ذوب آهن برابر پرسپولیس در زمستان ۱3۸۴ و پیروزی ۴ بر صفر 
پرسپولیس برابر ذوب آهن در پاییز ۱3۹۶ بهترین پیروزی های دو 
تیم در این رویارویی بوده است. ذوب آهن و پرسپولیس که در همه 
ادوار لیگ برتر حضور داشته اند در چارچوب این رقابت ها 2۱ بار در 
اصفهان به مصاف یکدیگر رفته اند که ۹ دیدار با پیروزی ذوب آهن 
و چهار دیدار با پیروزی پرسپولیس همراه بوده است. در این 2۱ 
رویارویی در اصفهان ۵۵ گل به ثمر رسیده است که 3۰ گل سهم 
میزبان و 2۵ گل سهم پرسپولیس بوده است. گفتنی است دیدار 

فصل گذشته دو تیم در هفته های پایانی فصل در اصفهان با تساوی 
یک بر یک به پایان رسید، دیداری که پرسپولیس را در آستانه از 

دست دادن قهرمانی های متوالی اش قرار داد. 
  تقابل قلعه نویی و بردیف

امروز)شنبه( و در دیگر دیدار، گل گهر در شرایطی میزبان 
تراکتور است که این تیم، لیگ را با »قربان بردیف« استارت 
می زند، مربی ای که به خاطر کار با سردار آزمون و سعید عزت اللهی 
چهره شناخته شده ای برای فوتبالدوستان ایرانی محسوب 
می شود و حالا تراکتوری ها منتظر رونمایی از دست پخت این 
سرمربی هستند. آن طرف میدان هم امیر قلعه نویی که فصل 
گذشته و به خاطر ماجرای »اریک.بایناما« حسابی متضرر شد، 
امیدوار است امسال بتواند بدون هیچ مشکلی، تیمش را تبدیل 
به یکی از مدعیان کسب جام کند. باشگاه گل گهر سیرجان در 
نامه ای رسمی به سازمان لیگ فوتبال ایران، اعتراض خود را به 
برگزاری بازی تیم های فوتبال گل گهر و تراکتور بدون حضور 
تماشاگران و هواداران خونگرم سیرجانی، اعلام کرد. در بخشی 
از این نامه خطاب به سرپرست سازمان لیگ آمده است: نظر به 
الزام سازمان لیگ مبنی بر برگزاری مسابقات هفته اول لیگ برتر 
بدون حضور تماشاگران و با توجه به اینکه تصمیم فوق به منافع 
تیم های میزبان، لطماتی را وارد کرده است، لذا باشگاه فرهنگی 
ورزشی گل گهر سیرجان به عنوان یکی از تیم های میزبان هفته 
اول، مراتب اعتراض خود را اعلام داشته و به جد خواهان این است 
ترتیبی اتخاذ شود تا برای رعایت عدالت و جبران خسارت وارده، 
بازی های هفته اول دور برگشت نیز، بدون حضور تماشاگر برگزار 
شود.  لازم به ذکر است باشگاه گل گهر در فصل گذشته، بدون هیچ 
مشکلی فرآیند بلیت فروشی الکترونیکی را انجام داده و در حال 
حاضر نیز با آمادگیِ کامل، مهیای حضور هواداران و تماشاگران 

عزیز در ورزشگاه اختصاصیِ گل گهر است. 
  برنامه روز دوم هفته اول رقابت ها:

  شنبه ۲۲ مردادماه 14۰1
ذوب آهن -  پرسپولیس

گل گهر سیرجان -  تراکتور 
فولادخوزستان -   صنعت نفت آبادان

اعتراض کاپیتان و کناره گیری از تیم ملی 

تصمیم جنجالی »سید« 
آرمان ملی: در حالی که تیم ملی والیبال باید در مسابقات 
جهانی حضور پیدا کند، »سیدمحمد موسوی«، کاپیتان تیم ملی 
از حضور در این رقابت ها و پوشیدن پیراهن تیم ملی انصراف داد. 

 صحبت های موسوی 
 سیدمحمد موسوی در حاشیه تمرین تیم ملی والیبال 
اظهارکرد: قبل از عید آقای عطایی با من در تماس بود. در ترکیه 
بازی می کردم که به من گفت به شما نیاز داریم. از نظر فکری 
و انسجام تیمی و فنی نیاز داریم و می خواهیم از شما استفاده 
کنیم. نتیجه بر این شد که به اردو بیایم . خیلی دودل بودم و 
سخت بود چون مدت طولانی هم تمرین نداشتم و تصمیم 
گرفتم بیشتر به حرف مادرم که گفت برو و شرایط را قشنگ 
تمام کن گوش دهم، اما الان پشیمان هستم از اینکه آمده ام. با 
اینکه خیلی دلخوری حاد بود اما الان پشیمانم و فکر می کنم 
دیگر نتوانم با تیم ادامه بدهم. شرایطش را ندارم. موسوی بیان 
داشت: هیچ چیزی سر جایش نیست حتی یک پروتئین و مکمل 
ورزشی نیست. هتل نبود، فیزیوتراپ که بچه ها با آن راحت 
باشند نیست. هیچ کس به هیچ کس اعتماد ندارد و راستش را 
نمی گوید. صداقت خیلی کم دیدم. ملی پوش والیبال ادامه داد: 
من صادقانه گفتم نمی توانم با این شرایط به تیم کمک کنم. من 
سیدمحمد موسوی کوچک همه و عضو کوچکی از والیبال بودم. 
همیشه تمام وجودم را گذاشته ام و کم کاری نکرده ام اما اینجا 

دارد سیاسی کاری می شود که نمی پسندم. 
 نظر کاپیتان و سرمربی 

میلاد عبادی پور، کاپیتان تیم ملی والیبال ایران درباره 
انتقادات شدید محمد موسوی از امکانات اردوی تیم ملی تصریح 
کرد: من پیش از این هیچ گاه در مورد امکانات فدراسیون حرف 
نزده بودم، چون این امکانات هیچ وقت کامل نبوده است. اگر 
موسوی چیزی در این مورد گفته، کاملا درست گفته است. 
ما 2ماه دور از خانواده و با فشار بالا در مسابقات حاضر بودیم 
و حالا تنها ۱۸ میلیون تومان پاداش گرفتیم که اگر آن را به ما 
نمی دادند، خیلی بهتر بود. از سوی دیگر عطایی سرمربی والیبال 
ایران در پایان تمرین پنجشنبه گفت: با توجه به اینکه موسوی 
در تورنمنت های اخیر بازیکن ثابت تیم ملی نبوده است، غیبت او 

از نظر فنی آسیب جدی به تیم ملی وارد نمی کند. 
 واکنش فدراسیون

میلاد تقوی، دبیر فدراسیون والیبال در مورد خداحافظی 
ناگهانی محمد موسوی از تیم ملی در آستانه اعزام به مسابقات 

قهرمانی جهان 2۰22 و اعتراض او به امکانات اردو بیان داشت: 
اردوی این دوره از مسابقات با سال های قبل، هیچ تفاوتی نداشته 
و هتل و سالن، همانی است که در سال های گذشته مورد استفاده 
قرار گرفته است. در مورد مکمل ها نیز پزشک تیم باید نظر بدهد 
و تصمیم بگیرد. تقوی گفت: موسوی در آخرین تمرین تیم ملی 
و در حالی که هیچ مطلبی را به کادرفنی منتقل نکرده بود، تیم 
را متشنج کرد. تمام عکس ها و پوسترهای تیم ملی با کاپیتانی 
موسوی تهیه شده بود. موافقت فدراسیون جهانی را برای تغییر 
کاپیتانی از عبادی پور به موسوی گرفته بودیم، ولی حالا در همه 

این موارد دچار مشکل شدیم. تمام 
تلاش ما این است که در فاصله باقی 
مانده، مشکلات را برطرف کنیم که 
البته، کار دشوار است. وی عنوان کرد: 
اگر ایرادی از جانب ما وجود دارد از 
مردم و هواداران عذرخواهی می کنم. 
اتفاق نامیمون و بدموقعی افتاد و باور 
نمی کنم تصمیم در همان روز و بعد از 

تمرین گرفته شده باشد. 
 بازتاب

تیم ملی والیبال ایران بدون حضور 
سیدمحمد موسوی و میثم صالحی 
به رقابت های جهانی اعزام خواهد 
شد. رسانه والیبال سیاتکالهستان 
به عدم حضور دو ملی پوش والیبال 
ایران واکنش نشان داد و نوشت: 
ایران بدون »سید« و میثم صالحی 
در رقابت های جهانی ظاهر خواهد 
شد. این رسانه ادامه داد:  قرار بود 
در رقابت های قهرمانی جهان، تیم 
ایران با ترکیب قوی ظاهر شود چرا که 
سیدمحمد موسوی به تیم بازگشت. 
این بازیکن باتجربه به عنوان کاپیتان 
جدید این تیم انتخاب شد اما ساعاتی 
بعد، تمرین را ترک کرد. بنابراین او 
در بازی واگنر نیز غایب خواهد بود. 
سیدمحمد موسوی 3۵ ساله یکی 
از بهترین والیبالیست های ایران در 

سال های اخیر است. بعداز المپیک توکیو، موسوی بازی را در 
تیم ملی به پایان رساند و در لیگ ملت های امسال شرکت نکرد. 
رسانه لهستانی اعلام کرد: چند بازیکن باتجربه دیگر نیز پس 
از المپیک از تیم ملی ایران خداحافظی کردند. با این حال تیم 
جوان شده ایران در لیگ ملت ها شگفت آور و خوب ظاهر شد. 
اما »سید« تصمیم گرفت به تیم برگردد. او فصل گذشته را در 
لیگ های ایتالیا و ترکیه سپری کرد. تجربه موسوی کمک تیم 
ایران بود. »سید« قرار بود به درخواست مادرش به تیم ملی 
بازگردد. موسوی در اردوی تیم ملی حاضر شد و روز پنجشنبه 
فدراسیون ایران اعلام کرد که کاپیتان فعلی یعنی میلاد 
عبادی پور، وظایف کاپیتانی را به سید سپرده است. چند ساعت 
بعد این موضوع، موسوی از تیم ملی کناره گیری کرد. تصمیم 
سید تنها مشکل پیش روی والیبال ایران نیست چرا که میثم 

صالحی هم در مسابقات جهانی حضور نخواهد داشت. 

درباره خطر تعلیق لیگ برتر فوتبال ایران باید بگویم از همان 
زمانی که کلید آغاز لیگ برتر زده شد بارها این موضوع از سوی 
کارشناسان دلسوز مطرح شد که باید نواقص و ایرادات برطرف 
شود و عنوان حرفه ای تنها برچسبی بر روی لیگ نباشد، بلکه به 
شکل عملی به سوی حرفه ای شدن گام برداریم. تعجب می کنم از 
کنفدراسیون فوتبال آسیا که به چه دلیل در این سال ها چشمان 
خود را بر روی نقصان موجود بر لیگ برتر ایران بسته و اجازه داده 
تا این تورنمنت در آستانه ورود به بیست ودومین دوره خود شود. 
باید خیلی زودتر از اینها AFC با ایرادات منطقی به سمتی می رفت 
که لیگ کشورمان تعلیق شود چون چنین لیگی در سطح آماتور 
هم برگزار نمی شود و نباید عنوان حرفه ای به آن اختصاص یابد. 
اینکه عنوان شده از ۱۰2 معیار لازم برای کسب استاندارد صدور 
مجوز حرفه ای لیگ برتر، تنها ۱۷ مورد در ایران لحاظ می شود 
خود گویای حقایق مهمی است. فقدان زیرساخت ها، حق پخش 
تلویزیونی؛ نبود استقلال فدراسیون و... ایراد های مهمی است که 
به راحتی می توان با استناد بر آنها لیگ برتر ایران را آماتور دانست. 
بگذریم مسائلی، چون آیین نامه و قوانین و مقررات صدور مجوز، 
محرمانگی، فرآیند های تصمیم گیری، مدیریت اسناد، آنالیز 
داده ها و... وجود دارد که بر مبنای آنها اصلا نمی توان این لیگ را 
حائز صلاحیت دانست. حرفه ای نبودیم که داعیه اش را داریم. در 
حالی که قواعد را رعایت نکردیم و در اصول باشگاه داری نواقص 
متعددی داریم، شاهد استخدام بازیکنان و مربیان خارجی از سوی 
باشگاه های لیگ برتری هستیم. در شرایطی که تحریم ها مهم ترین 
علت مشکلات اقتصادی است که یک باشگاه از کجا درآمد دارد و بر 
مبنای آن در یک فصل بیش از 2۰۰ میلیارد تومان هزینه می کند.  
فیفا و یوفا به عنوان دو نهاد مهم فوتبال جهان که البته فیفا اولویت بر 
تمامی نهاد ها دارد، مدیران درجه اول خود را به خاطر تخلف محروم 
کردند. من از سال ۱3۷۶ مدرس رسمی AFC بودم و با کارکنان 
کنفدراسیون فوتبال آسیا آشنایی دارم. افراد شاغل در این نهاد، 
بیشتر از کشور های جنوب شرق آسیا هستند و به خاطر آنکه افراد 
چشم و دل سیری نیستند به راحتی با یک هدیه با دیده اغماض 
به مسائل نگاه می کنند. البته که ظاهرسازی و به نوعی دروغ هم 
باعث شده تا تشخیص دقیقی نداشته باشند، ولی در داخل کشور 
به خوبی می دانیم حرفه ای نبوده و نیستیم. ضمن اینکه از درون 
ایران افرادی هستند که اطلاعات لازم در مورد کمبود های لیگ 
حرفه ای ایران را به اطلاع AFC می رسانند. با این حال، مهم ترین 
دلیلی که باعث شده تا این بار خطر تعلیق لیگ برتر جدی شود فشار 
فیفا بر AFC است. موضوعی که باعث خواهد شد تا نقاب حرفه ای 
از روی لیگ برتر ایران برداشته شود.  همان طور که فصل گذشته 
استقلال و پرسپولیس را به خاطر نداشتن مجوز حرفه ای AFC، از 
لیگ قهرمانان آسیا کنار گذاشتند، با تعلیق لیگ برتر هم اتفاقی رخ 
نمی دهد. باردیگر به گذشته باز می گردیم و همانند دهه ۶۰ که در 
داخل کشور بازی می کردیم این بار هم چنین تجربه ای را خواهیم 
داشت. شاید این اتفاق باشگاه ها را ناچار کند تا بودجه های خود را 
صرف زیرساخت ها و تیم های پایه کنند و با اصلاح قاعده هرم، به 

سوی حرفه ای شدن گام برداریم. 


